

بنك البحرين والكويت يعلن عن نتائجها المالية للفترة المنتهية في 30 سبتمبر 2022

أعلن بنك البحرين والكويت (رمز التداول BBKB.BH) عن نتائجها المالية للأشهر التسعة المنتهية في 30 سبتمبر 2022، بما في ذلك الربع الثالث من عام 2022.

نتائج الربع الثالث من العام 2022، حقق البنك صافي ربح منسوب لمساهمي البنك بلغ 14.0 مليون دينار بحريني مقابل 12.4 مليون دينار بحريني في نفس الفترة من العام الماضي، وبزيادة قدرها 12.9٪، فيما بلغت ربحية السهم الأساسية والمخفضة 9 فلس مقابل 8 فلس خلال نفس الفترة من العام الماضي. هذا وقد بلغ إجمالي الدخل الشامل العائد لمساهمي البنك 12.3 مليون دينار بحريني خلال الربع الثالث من عام 2022 مقارنة مع 7.0 مليون دينار بحريني خلال نفس الفترة من العام الماضي، وهو ما يمثل زيادة بنسبة 75.7٪. ويعود سبب الارتفاع في إجمالي الدخل الشامل بشكل رئيسي إلى ارتفاع قيمة الأوراق المالية الاستثمارية خلال الفترة، وكذلك ارتفاع صافي الربح.

ويُعزى النمو في صافي الربح خلال الربع الثالث إلى الزيادة الملحوظة في الدخل من الأنشطة الأساسية، حيث ارتفع صافي دخل الفوائد بنسبة 23.6٪ ليصل إلى 26.2 مليون دينار بحريني (بالمقارنة مع 21.2 مليون دينار بحريني في الفترة المماثلة من العام الماضي) بسبب الزيادة في أسعار الفائدة والإدارة الفاعلة للميزانية العمومية. إضافة إلى ذلك، فقد ارتفع صافي دخل الرسوم والعمولات بنسبة 29.4٪ ليصل إلى 4.4 مليون دينار بحريني (3.4 مليون دينار بحريني خلال الفترة المماثلة من العام الماضي)، ويرجع ذلك أساساً إلى رفع الحدود على الرسوم التي كانت سارية خلال عامي 2020 و2021 لتخفيف أثر جائحة كورونا على قطاع الأعمال في السوق المحلي.

من جانب آخر ارتفع إجمالي المصروفات التشغيلية بنسبة 13.1٪ إلى 16.4 مليون دينار بحريني (مقابل 14.5 مليون دينار بحريني خلال نفس الفترة من العام الماضي) بسبب الاستثمار المستمر في تطوير الموارد البشرية، وتنفيذ المبادرات الاستراتيجية ومبادرات الأعمال الجديدة، بينما بلغ صافي المخصصات 3.4 مليون دينار بحريني، مقابل 1.7 مليون دينار بحريني لنفس الفترة من العام الماضي بزيادة قدرها 100.0٪. وتعود الزيادة في متطلبات صافي المخصصات إلى سياسة البنك الحصيفة في إدارة المخاطر وتعزيز المرونة المالية للبنك. فيما شهدت حصة البنك من أرباح الشركات الزميلة والمشاريع المشتركة إنخفاضاً قدره 60.0٪ خلال الربع الثالث، لتصل إلى 0.4 مليون دينار بحريني مقارنةً مع 1.0 مليون دينار بحريني في الفترة المماثلة من العام الماضي.

نتائج الأشهر التسعة المنتهية في 30 سبتمبر 2022، حقق البنك صافي ربح منسوب لمساهمي البنك قدره 44.5 مليون دينار بحريني، مقابل 40.5 مليون دينار بحريني في نفس الفترة من العام السابق، بزيادة قدرها 9.9%، كما بلغت ربحية السهم الأساسية والمخفضة 27 فلس للفترة مقابل 25 فلس خلال الفترة المماثلة من العام الماضي. وبلغ إجمالي الدخل الشامل العائد لمساهمي البنك 29.8 مليون دينار بحريني مقابل 47.6 مليون دينار بحريني خلال نفس الفترة من العام الماضي بانخفاض قدره 37.4%، بسبب الانخفاض في قيمة الأوراق المالية الاستثمارية بسبب التقلبات في الأسواق المالية.

وترجع الزيادة الكبيرة في صافي الربح إلى الارتفاع في صافي دخل الفوائد بنسبة 10.1% ليصل إلى 68.8 مليون دينار بحريني (62.5 مليون دينار بحريني خلال نفس الفترة من العام الماضي)، وزيادة بنسبة 23.9% في صافي دخل الرسوم والعمولات لتصل إلى 13.5 مليون دينار بحريني (10.9 مليون دينار بحريني في العام الماضي)، فيما شهدت حصة البنك من أرباح الشركات الزميلة والمشاريع المشتركة نموًا ملحوظًا، حيث ارتفعت إلى 3.2 مليون دينار بحريني (0.3 مليون دينار بحريني في الفترة المماثلة من العام الماضي) بزيادة قدرها 966.7%. من ناحية أخرى، ارتفعت المصاريف التشغيلية الإجمالية بنسبة 8.3% إلى 47.2 مليون دينار بحريني (43.6 مليون دينار بحريني خلال نفس الفترة من العام الماضي) نتيجة الجهود الحثيثة التي يبذلها البنك لتنفيذ مبادرات استراتيجية ومبادرات أعمال جديدة، والاستثمار في الموارد البشرية، وتعزيز قنوات التوزيع، إضافة إلى زيادة مستحقات ضريبة القيمة المضافة. وفي ضوء الوضع الحالي للاقتصاد العالمي، قام البنك بزيادة مبلغ صافي المخصصات إلى 5.0 مليون دينار بحريني (2.1 مليون دينار بحريني خلال العام الماضي) بزيادة قدرها 138.1% على الرغم من التحسن الملحوظ في مؤشرات جودة أصول البنك.

كما بلغ إجمالي حقوق المساهمين 541.5 مليون دينار بحريني في نهاية سبتمبر 2022، مقارنة مع 542.8 مليون دينار بحريني في نهاية العام 2021 ما يمثل انخفاضاً قدره 0.2%، إضافة لذلك، فقد ارتفع إجمالي الأصول بنسبة 3.1% ليصل إلى 3,786.3 مليون دينار بحريني (31 ديسمبر 2021: 3,672.7 مليون دينار بحريني)، ويرجع ذلك إلى زيادة النقد والأرصدة لدى البنوك المركزية بنسبة 38.4% لتصل إلى 394.3 مليون دينار بحريني (31 ديسمبر 2021: 284.8 مليون دينار بحريني) وزيادة القروض والسلف للعملاء بنسبة 4.4% لتصل إلى 1,678.7 مليون دينار بحريني (31 ديسمبر 2021: 1,607.2 مليون دينار بحريني)، وقد تم تمويل النمو في الميزانية العمومية بشكل أساسي من خلال النمو في ودائع العملاء التي زادت بنسبة 3.4% لتصل إلى 2,198.9 مليون دينار بحريني (31 ديسمبر 2021: 2,125.6 مليون دينار بحريني).

وأعرب مجلس إدارة البنك عن ارتياحه للنتائج المالية، مؤكداً أن الأداء القوي والتطور المضطرد في عمليات البنك هي شواهد على الرؤية الواضحة ونموذج الأعمال القوي والاستراتيجية الفعالة والمرنة التي يتم تنفيذها بأعلى المعايير، موجهاً الشكر للزبائن على ولائهم، وللمساهمين على دعمهم، وإلى فريق الإدارة والموظفين على تفانيهم المستمر.

وتعليقاً على البيانات، قال الدكتور عبد الرحمن سيف، الرئيس التنفيذي لمجموعة بنك البحرين والكويت: "إن التحسن في أداء البنك وارتفاع صافي الأرباح هما نتيجة لجهودنا المستمرة في تحقيق نمو متوازن، ولقد واصلنا الاستثمار في العديد من المبادرات الاستراتيجية الجديدة التي تهدف إلى تحقيق النمو الشامل والعائد المجزي لجميع الأطراف المعنية".

وأضاف الدكتور عبدالرحمن سيف: "اعتمدنا كذلك نهجاً مستداماً في جميع عملياتنا، ودعم قضايا البيئة بوضعها ضمن الأولويات القصوى، حيث أطلقنا تقرير الاستدامة الأول مؤخراً وقدمنا حلولاً جذابة لتمويل الاستدامة لعملائنا من الأفراد والشركات، علاوة على ذلك، واصلنا دعم مبادرات الإسكان المختلفة في المملكة من خلال توسيع تمويل الرهن العقاري الخاص بنا والتعاون مع العديد من المشاريع العقارية في المملكة لتوفير حلول التمويل".

واختتم الدكتور عبدالرحمن سيف تصريحه قائلاً: "يسعدني رؤية جهودنا في تزويد زبائننا بتجربة مصرفية متميزة أثمرت في حصول بنك البحرين والكويت على العديد من الجوائز المرموقة منها جائزة استراتيجية تجربة العملاء الرقمية المتميزة من The Digital Banker ، وأفضل بنك من حيث الخدمات الرقمية في البحرين لعام 2022 من الاتحاد العالمي للمصارف العربية، وجائزة الامتثال وإدارة البنوك من مؤسسة التميز الدولية".

ويمكن الاطلاع على كامل البيانات المالية والبيان الصحفي في الموقع الإلكتروني لبورصة البحرين.

BBK discloses its financial results for the period ended 30th September 2022

BBK (trading code BBKB.BH) announce its financial results for the nine months ended 30th September 2022, including the third quarter of 2022.

For the third quarter of 2022:

The Bank achieved a net profit attributable to the owners of the Bank of BD 14.0 million compared to BD 12.4 million in the same period of last year, an increase of 12.9%. The basic and diluted earnings per share amounted to 9 fils compared to 8 fils during the corresponding period of last year.

Total comprehensive income attributable to the owners of the Bank amounted to BD 12.3 million during the third quarter of 2022, compared to BD 7.0 million during the same period of last year, representing an increase of 75.7%. The increase in total comprehensive income was mainly due to the positive movement in the valuation of investment securities, and also to higher net profit.

The growth in net profit is attributable to robust increase in income from core activities. The net interest income increased by 23.6% to BD 26.2 million (BD 21.2 million in the corresponding period of last year) due to enhanced margin and dynamic balance sheet management. Moreover, net fees and commission income increased by 29.4% to BD 4.4 million (BD 3.4 million during the corresponding period of last year) mainly due to the release of regulatory caps on fees and charges that were in place during 2020 and 2021 to ease the impact of COVID-19 on local businesses. On the other hand, total operating expenses increased by 13.1% to BD 16.4 million (BD 14.5 million during the same period of last year) due to continuous investment in human capital, and implementation of new strategic and business initiatives. In addition, the net provision requirements amounted to BD 3.4 million, compared to BD 1.7 million for the same period of last year representing a 100.0% increase. The increase in net provision requirements is due to the Bank's proactive and prudent risk management approach to enhance its financial resilience. The Bank's share of profit from associated companies and joint ventures during the quarter has declined to BD 0.4 million (BD 1.0 million in the corresponding period of last year) representing a decline of 60.0%.

For the nine months ended 30th September 2022:

The Bank achieved a net profit attributable to the owners of the Bank of BD 44.5 million, compared to BD 40.5 million in the same period of the previous year, an increase of 9.9%. The basic and diluted earnings per share amounted to 27 fils for the period, compared to 25 fils during the corresponding period of last year.

Total comprehensive income attributable to the owners of the Bank amounted to BD 29.8 million, compared to BD 47.6 million during the same period of last year, a decrease of 37.4%. The drop is related to unrealized negative valuation on investment securities due to general financial markets volatility.

The robust increase in net profit was supported by a 10.1% increase in net interest income to reach BD 68.8 million (BD 62.5 million reported during the same period of last year), and 23.9% increase in net fees and commission income to stand at BD 13.5 million (BD 10.9 million reported last year). Moreover, the Bank's share of profit from associated companies and joint ventures has seen a prominent growth, increasing to BD 3.2 million (BD 0.3 million in the corresponding period of last year) representing an increase of 966.7%. On the other hand, the vigorous efforts of the Bank towards implementation of new strategic and business initiatives, investing in our employees and in enhancing our distribution channels and offerings, and increase in the value-added tax (VAT) rate have resulted in 8.3% increase in total operating expenses to BD 47.2 million (BD 43.6 million during the same period of last year). Moreover, in light of the current uncertainties surrounding the health of the global economy and the challenging economic environment, the net provisions increased by 138.1% to BD 5.0 million (BD 2.1 million during last year) despite significant improvement in the Bank's asset quality indicators.

The total shareholders' equity attributable to the owners of the Bank stood at BD 541.5 million as of end of September 2022, largely in line with the previous year-end of BD 542.8 million (representing a decline of 0.2%). In addition, total assets increased year-to-date by 3.1% reaching BD 3,786.3 million (31 December 2021: BD 3,672.7 million) mainly due to increase in cash and balances with central banks by 38.4% to stand at BD 394.3 million (31 December 2021: BD 284.8 million) and increase in loans and advances to customers by 4.4% to BD 1,678.7 million (31 December 2021: BD 1,607.2 million). The growth in balance sheet was mainly funded by growth in core customer deposits which increased by 3.4% to BD 2,198.9 million (31 December 2021: BD 2,125.6 million).

The Board of Directors expressed their satisfaction with the financial results, stating that: “the solid performance and steady improvements in the Bank’s operations are testimonies of our clear vision, robust business model, and effective and adaptive strategies that are being implemented with the highest standards of operational excellence. We would like to thank our customers for their loyalty, our shareholders for their support, and the management team and employees for their continuous dedication”.

Dr. AbdulRahman Saif, BBK’s Group Chief Executive commented “the steady improvement in our performance and the higher net profit are results of our sustained culture of superior performance and balanced growth. We continued to invest in various new business and strategic initiatives aimed at inclusive growth and benefiting all our stakeholders. Also, adopting a sustainable approach in all our operations, and supporting environment issues are top priorities. We launched our first sustainability report recently and offered attractive sustainability financing solutions for our retail and corporate customers. Moreover, we continued supporting various housing initiatives in the Kingdom by expanding our retail mortgage financing and collaborating with multiple development projects to offer various financing options. I am delighted that our endeavor to provide our customers with outstanding banking experience has resulted in BBK earning several prestigious awards such as the Outstanding Digital Customer Experience Strategy award from The Digital Banker, the Best Bank in Terms of Digital Services in Bahrain for the Year 2022 from the World Union of Arab Banks, and Compliance and Banking Management Ethics award from International Excellence Foundation”.

The full set financial statements and the press release are available on Bahrain Bourse’s website.